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Традыцыя – гэта 
не захаванне по-
пелу, а раздзіманне 
полымя

Жан Жарэс
 французкі сацыяліст

“дажыНкі – 2014”

ПРаблЕмы РыНка

Прапануем  дадатковы  заробак  для  тых,  хто  гатоў  камунікаваць  з  грамадзянамі. 
Звяртайцеся  па  дадатковую  інфармацыю  на  кантакты рэдакцыі.Аб’явА:

Наша сПадЧыНа

Нядзельная раніца 15 чэрвеня ў 
Гарадку запрашала жыхароў і гасцей 
на ўжо традыцыйнае свята “Гарадоцкі 
Парнас”, прысвечанае К. Вераніцыну, 
аўтару славутай паэмы “Тарас на 
Парнасе”. І гэтае свята сабрала лепшыя 
творчыя калектывы самадзейнасці 
Гарадоччыны, якія прадэманстравалі 
сваё майстэрства ўдзячным гледачам. 
Нашы творчыя калектывы па праву 
былі ўганараваны на Парнасе за 
сваю высокамастацкую дзейнасць і 
парадавалі гледачоў майстэрствам.

Традыцыйным для свята была 
прэзентацыя прысмакаў беларускай 
кухні з розных куточкаў Гарадоччыны 
на “Свяце панадворкаў”. Шырока 
былі прадстаўлены вырабы майстроў 
Гарадоцкага Дома рамёстваў і фальклору 
на “Кірмашы ля Парнаса”, якія маглі 
набыць усе жадаючыя пры наяўнасці 
грошаў.

Цікавай была выстава “Парнас”, дзе 
былі прадстаўлены творы мастацтва 
прысвечаныя паэме і яе галоўнаму 
герою Тарасу.

Аматары кнігі маглі пазнаёміцца з 
творчасцю Уладзіміра Скарынкіна, які 
напачатку чэрвеня адзначыў сваё 75-
годдзе, а таксама з экспазіцыяй "Гарадок 
наш на вякі праславілі паэты-землякі», 
дзе побач са У. Скарынкіным была Н. 
Саветная, а ўнізе кнігі прысвечаныя 
славутай паэме.

Праўда сярод гэтых кніг не знайшлося 
месца выданню “Класіка”, дзе паэма 
“Тарас на Парнасе” прадстаўлена ў 
перакладзе на сем еўрапейскіх моў. 
Не было на выставе і кніг Генадзя 
Кісялёва “другога” бацькі Канстанціна 
Вераніцына, які адкрыў імя нашага 
земляка ў 1973 годзе. Ды і наогул ніхто 
не ўзгадаў Генадзя Васільевіча Кісялёва, 
дзякуючы якому і стала магчыма 

правядзенне свята “Гарадоцкі Парнас”.
У свой час ідэйны натхняльнік 

свята наш славуты зямляк прафесар, 
эколаг, патрыёт Гарадоччыны Анатоль 
Дарафеяў пераканаў мясцовыя ўлады 
ў неабходнасці для Гарадоччыны свята 
ў гонар аўтара знакамітай паэмы “Тарас 
на Парнасе” і прэзентацыі паэмы для 
ўдзельнікаў фэста. На першых святах 
прымаў удзел і вядомы беларускі паэт 
Уладзімір Папковіч, які пераклаў паэму 
на нямецкую мову.

Толькі зараз Анатоль Дарафеяў ужо 
ў лепшым свеце, а Уладзімір Папковіч 
набліжаецца да свайго 80-годдзя, але 
яго ўжо не запрасілі на свята. Таксама 
ў Менску і Віцебску ёсць даследчыкі, 
якія і зараз займаюцца пытаннямі 
тарасазнаўства. Удзел даследчыкаў па 
тарасазнаўству надаў бы адэкватны 
розгалас святу “Гарадоцкі Парнас”, якое 
прысвечану аўтару паэмы “Тарас на 

Парнасе”.
Але замест адэкватных адносін да 

славутай беларускай паэмы і яе аўтара 
ўжо каторы год на свята з Віцебску 
запрашаецца Т. Краснова—Гусачэнка. 
Гэтая старшыня Віцебскага аддзялення 
Саюза пісьменнікаў Беларусі па-
расейску расказвала аб славутай 
беларускай паэме гарадакчанам. У 
гэтым апавяданні палясоўшчык Тарас 
стаў лесніком.

Наогул, расейская мова нашых 
чыноўнікаў і прадстаўнікоў Саюза 
пісьменнікаў Беларусі выглядала 
недарэчнай на свяце, прысвечаным 
знакамітай беларускай паэме і яе 
аўтару. Ды і большасць мастацкіх 
калектываў дэманстравалі лепшыя 
ўзоры беларускай народнай творчасці. 
А запрошаны калектыў “Невельчанка” 
выконваў беларускую народную песню.

леанід гаравы

15 чэрвеня адбылося чарговае раённае свята “Гарадоцкі Парнас”, якое стала па вялікаму рахунку падвядзеннем вынікаў агляду 
калектываў мастацкай самадзейнасці “Гарадоцкая скарбонка”

“Тарас на Парнасе” на задворках 
“ГарадоцкаГа Парнаса”…

Пры рэканструкцыі цэнтральнай 
дарогі Гарадка значныя змены 
адбудуцца і каля Гарадоцкага 
райвыканкама.

Месца паркоўкі каля райвыканкама 
будзе даступна толькі з боку вул. 
К. Маркса. Ужо зараз бетонныя 
бардзюры закрылі заезд на паркоўку 
каля райвыканкама з боку вул. 
Пралетарская і адпаведна праезд праз 
яе з вул. К.Маркса. Толькі да ўвахода ў 
райвыканкам мусіць магчыма будзе 
пад’ехаць на службовым аўтамабілі з 
боку вул. Пралетарскай. Усе астатнія 
наведвальнікі райвыканкама мусяць 
будуць паркаваць сваё аўто з заездам 
з вул. К. Маркса.

Каля райвыканкама пашырана 
частка вуліцы на скрыжаванні з 
К.Маркса за кошт мемарыяльнай зоны, 
дзе усталяваны помнік вайсковым 
часткам, што вызвалялі Гарадок. Пры 
гэтым бардзюры ўсталяваны зусім 
побач з мемарыяльным знакам у 
гонар воінаў-інтэрнацыяналістаў такім 
чынам, што знак амаль выходзіць на 
дарогу.

Таксама дарожнікі змяняюць і 
контуры апошняга паварота на 
вул. К.Маркса пры яе павароце ў 
галоўную дарогу Гарадка. Атабраная 
плошча дарогі па чутках мусіць будзе 
прыстасавана для клумбы.

л. антонаў

У межах падрыхтоўкі да “Дажынак” каля Гарадоцкага 
райвыканкама будзе пабудавана асобная паркоўка.

Будуецца новая 
Паркоўка

Нагадаем, што першапачаткова 
чыноўнікі ад улады вялі гаворку пра 
рэканструкцыю гістарычнага будынка, 
у якім размешчаны Дом рамёстваў і 
фальклору. На старонках дзяржаўных 
выданняў апісвалася, як цяперашні 
аднапавярховы Дом рамёстваў 
ператворыцца ў двухпавярховы будынак. 
Пры гэтым другі паверх будзе дабудаваны 
над існуючым Домам рамёстваў і ў гэтым 

будынку будзе аж ліфт.
Але з сакавіка месяца працы па 

рэканструкцыі будынка прыпыніліся і два 
месяцы ён прастаяў у разбураным стане. 
Зараз жа працы на аб’екце аднавіліся 
і будаўнікі пачалі ліквідаваць астаткі 
сцен, складзеных з цэглы пачатку 20-га 
стагоддзя.

Прыносім прабачэнне чытачам за не 
зусім дакладную папярэднюю інфармацыю 

наконт таго, што ў гэтым будынку 
размяшчалася Гарадоцкая дума. На гэты 
момант няма архіўных сведчанняў каму 
менавіта належыў гэты будынак. Але гэты 
будынак адзін з нямногіх дарэвалюцыйных 
будынкаў Гарадка і пры адэкватнай уладзе 
безумоўна падляжаў бы захаванню, як 
рэдкі гістарычны аб’ект райцэнтра.

На жаль, на месце рэальнага 
гістарычнага аб’екта паўстане новабуд. 

Будаўнікі поўнасцю ліквідуюць будынак 
і нанава пабудуюць Дом рамёстваў і 
фальклору. На ўсе будаўнічыя працы 
засталося толькі тры месяцы. І відавочна, 
што да 1 верасня, як загадваў старшыня 
аблвыканкама Аляксандр Косінец, 
будынак не пабудуюць. Добра, калі б ў яго 
майстры народнай творчасці пераехалі да 
Дажынак.

л. антонаў

На мінулым тыдні будаўнікі вярнуліся да працы па рэканструкцыі Дома рамёстваў і фальклору. Па новаму праекту для 
рэканструкцыі гістарычнага будынка неабходна яго ліквідацыя.

“карэкціроўка” ПраПануе знішчэнне Будынка

У сярэдзіне чэрвеня сталі добра 
бачны памеры новага “сучаснага” рынка 
Гарадка. Гаспадаром гэтага рынку таксама 
выступае Гарадоцкі райспажыўсаюз. 
На тэрыторыі былой базы Белтэлекама 
райспажыўсаюзам зараз будуецца пяць 
гандлёвых радоў для рынка. На лёгкім 
падмурку будуюцца металаканструкцыі 
для гандлёвых месцаў.

Тут гандляры атрымаюць хутчэй за ўсё 
гандлёвае месца памерам 2х3 метры, 
што ў два разы менш для большасці 
існуючых зараз месцаў на рынку па вул. 
Валадарская.

Пасля атрымання 50 заявак на новыя 
гандлёвыя месцы ўласнік прыпыніў 

прыём заявак. Фактычна пры такім 
раскладзен 30 прадпрымальнікаў і іх 
сямей застануцца без крыніц існавання. 
Гэта адбудзецца, калі Гарадоцкі 
райвыканкам не прыме рашэнне аб 
прадстаўленні месцаў працы для астатніх 
прадпрымальнікаў.

Выхадам магло бы стаць павелічэнне 
гэтых радоў да сямі або прадстаўленне 
магчымасці устаноўкі ралетаў па 
перыметру рынка. Або прадстаўленне 
месцаў у Гарадку для будаўніцтва 
крамаў. Застаецца адкрытым і пытанне 
аб паркоўцы аўтамашын спажыўцоў 
каля гэтага “квазі-рынка”.

л. антонаў

На новым месцы рынка за аўтастанцыяй гарадоцкія гандляры 
атрымаюць хутчэй за ўсё месцы ў два разы меншыя за 
існуючыя. Такіх “шчасліўчыкаў” будзе толькі 50.

Гандлёвыя месцы 
Паменшаць у два разы..
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НаВіНы футбола

ЗдаРЭННЕ

Экалогія

Пасля прапушчанай гульні 
мінулага тура ў сувязі з удзелам 
у Кубке Хмеля нашы футбалісты 
ў суботу накіраваліся ў Воршу. 
Гаспадары матча не атрымалі 
ў чэмпіянаце яшчэ ніводнага 
ачка і на пачатку гульні здолелі 
адкрыць лік. Але пасля гэтага 
гола ініцыятывай завалодалі 
гарадоцкія футбалісты.

Матч стаў бенефісам 
паўабаронцы Іллі Жарнасека, 

які забіў чатыры мячы ў браму 
гаспадароў. Дапамагалі ў гэтым 
Іллі дакладныя перадачы 
Паўла Крываносава, Вячэслава 
Мочкіна і Іллі Галузы.

Пасля гэтай перамогі ў 
“Праменя” стала 10 ачкоў пры 
адной гульні ў запасе. Наступны 
матч нашы футбалісты 
правядуць 5 ліпеня ў Віцебску 
з мясцовым “Газавіком”.

л. антонаў

28 чэрвеня ў гасцях гарадоцкі “Прамень” перамог 
аўтсайдзера першай лігі ФК “Орша-2” з буйным 
лікам 4:1. Трыумфатарам матча стаў паўабаронца 
Ілля Жарнасек.

“Прамень” зноў 
Праявіў харакТар 

і ПерамоГ

Нацыянальны статыстычны 
камітэт апублікаваў зборнік 
“Ахова навакольнага асяроддзя 
ў Рэспубліцы Беларусь”, дзе 
прывёў статыстычныя даныя аб 
стане розных аспектаў аховы 
навакольнага асяроддзя. У 
раздзеле “Ахова атмасфернага 
паветра” прыводзяцца 
разнастайныя лічбы аб стане 
атмасфернага паветра ў 
Беларусі.

Статыстыка зафіксавала 
павелічэнне выкідаў 
забруджваючых рэчываў 
у атмасферу ў 2013 годзе, 
як па Беларусі так і амаль 
па ўсіх абласцях краіны. 
Выключэннем стала Віцебская 
вобласць, дзе колькасць 
забруджваючых рэчываў у 

атмасферу ў параўнанні з 2012 
годам паменшылася амаль 
на 5 тысяч тон. Гэта адбылося 
за кошт памяншэння выкідаў 
у Наваполацку, дзе ў рэгіёне 
замест 71,3 тыс. тон было 
выкінута ў атмасферу толькі 
57,5 тыс. тон. У большасці 
ж раёнаў вобласці выкіды 
шкодных рэчываў у атмасферу 
павялічыліся.

У Гарадоцкім раёне колькасць 
выкідаў забрудваючых рэчываў 
у атмасферу павялічылася з 1000 
тон да 1500 тон – на 50%. Але 
гэтыя тэмпы росту выглядаюць 
незначнымі ў параўнанні з 
іншымі раёнамі вобласці, дзе 
выкіды павялічыліся за год 
у 2-4 разы. Так у Браслаўскім 
раёне выраслі з 600 тон да 2300, 

у Міёрскім з 500 да 1700 тон, 
Дубровенскім з 800 да 1800. 
Пры гэтым у абласным цэнтры 
колькасць выкідаў паменшылася 
з 4800 тон да 3800, што склала ў 
разліку на аднаго жыхара толькі 
10 кг – найменшая лічба сярод 
буйных гарадоў краіны.

Першае жа месца ў гэтай 
сумнай статыстыцы па 
выкідах на аднаго жыхара ужо 
каторае дзесяцігоддзе займае 
Наваполацк, дзе на кожнага 
жыхара за год прыйшлося ў 
сярэднім 498 кг, што яшчэ на 138 
кг. меней, чым у 2012 годзе. Для 
параўнання на другім месцы па 
шкоднасці знаходзіцца Жлобін 
– 118 кг, а на трэццім Слуцк – 53 
кг.

л. антонаў

выкіды забруджваючых рэчываў у атмасферу па Гарадоцкаму раёну за 2013 
год павялічыліся на 50%

заБруджванне аТмасферы 
Павялічылі ў ПаўТара раза

Паводле інфармацыі 
намесніка пракурора 
Гарадоцкага раёна Максіма 
Зіновіка на сайце Гарадоцкага 
райвыканкама днём 16 
сакавіка ў дзяжурную частку 
Гарадоцкага РАУС паступіла 
паведамленне аб тым, што з 
агнястрэльным раненнем ў 
УАЗ «Гарадоцкая ЦРБ" паступіў 
вядучы паляўніцтвазнавец 
філіяла «Гарадоцкі лясгас» ААТ 
«Віцебскдрэў» Уладзімір (імя 
зменена).

Прыбыўшая на месца 
здарэння следча-аператыўная 
група была нямала здзіўлена 
тым падзеям, што адбыліся ў 
той дзень.

Раніцай у нядзелю Уладзімір 
маючы паляўнічую пуцёўку, 
узяў стрэльбу, і адправіўся 
на здабычу дзіка, з сабой 
прыхапіўшы двух шчанюкоў 
пароды «Лайка». Гэтых 
шчанюкоў ён планаваў 
навучаць паляўнічым навыкам.

Прыбыўшы на месца 
палявання, Уладзімір выявіў 
сляды дзіка, сабраў стрэльбу 
і адправіўся на пошукі дзіка. 

Пабадзяўшыся па лесе, 
набраўшы ў боты вады вярнуўся 
да машыны. Зараджанае ружъе 
паклаў на задняе сядзенне 
аўтамабіля.

Сеўшы на пярэдняе 
сядзенне, Уладзімір зняў бот 
і тут пачуў стрэл ... Шчанюкі, 
якія бесклапотна гулялі на 
заднім сядзенні аўто, быццам 
стаміўшыся ад знясільваючага 
чакання, з-за бестурботнасці 
паляўнічага зачапілі стрэльбу. 

Зарад шроту прабіў пярэдняе 
сядзенне аўтамабіля трапіў 
Уладзіміру ў ... ягадзіцы. 
З атрыманымі цялеснымі 
пашкоджаннямі ён быў 
шпіталізаваны ў райбальніцы. 
На шчасце, траўмы аказаліся 
не небяспечнымі.

Пракуратурай Гарадоцкага 
раёна было ўстаноўлена, 
што паляўнічы парушыў 
патрабаванні п. 224 Правілаў 
вядзення палявання і 
паляўнічай гаспадаркі. 
У адпаведнасці з гэтымі 
Правіламі катэгарычна 
забараняецца ажыццяўляць 
пасадку ў транспартны сродак 

і высадку з яго з зараджанай 
паляўнічай зброяй. Таксама 
катэгарычна забараняецца 
накіроўваць паляўнічую 
зброю незалежна ад зарадкі 
на чалавека, хатніх жывёл 
або месца іх размяшчэння, а 
яшчэ нельга без неабходнасці 
трымаць бескурковое ружжо з 
адкрытым засцерагальнікам.

Пункт 226 Правілаў 
прадугледжвае, што пры 
пераездах ў межах паляўнічых 
угоддзяў па-за дарогах 
агульнага карыстання, 
агнястрэльная стрэльба 
павінна быць абавязкова 
разраджана і накіравана 
ствалом (стваламі) уверх або 
ў бок ад змешчаных побач 
людзей.

У адпаведнасці з абз. 3 і 4 п. 
232 Правілаў паляўнічая зброя 
павінна быць разраджаны 
перад пасадкай у транспартны 
сродак, пры падыходзе да 
месца прывалу і збору.

Між тым Уладзімір не 
разрадзіў стрэльбу, паклаў яе 
на задняе сядзенне аўтамабіля, 
дзе знаходзіліся сабакі, 

вядучы паляўніцтвазнавец філіяла «Гарадоцкі лясгас» ААТ «віцебскдрэў» са шротам у ягадзіцах быў дастаўлены ў райбальніцу, 
а потым быў аштрафаваны за парушэнне Правілаў вядзення палявання і паляўнічай гаспадаркі

аТрымаў ад шчанюка Порцыю шроТу ў … 
яГадзіцы

накіраваўшы ў бок пярэдняга 
пасажырскага сядзення. Адна 
з сабак выпадкова націснула 
на спускавы кручок стрэльбы, 
адбыўся стрэл, у выніку чаго 
паляўнічаму прычыненыя 
цялесныя пашкоджанні.

Адпаведна Правілаў пры 
вядзенні паляўнічай гаспадаркі 
карыстальнікі паляўнічых 
угоддзяў абавязаны 
выконваць гэтыя патрабаванні 
нарматыўнага дакумента.

Зыходзячы з нормаў 
заканадаўства пракуратура 
Гарадоцкага раёна звярнулася 
ў Гарадоцкую міжраённую 
інспекцыю аховы жывёльнага 
і расліннага свету з 
даручэннем аб падрыхтоўцы 
ў дачыненні да Уладзіміра 
справы аб адміністрацыйным 
правапарушэнні па ч. 2 
арт. 15.37 КаАП Рэспублікі 
Беларусь.

Пастановай інспекцыі  
АЖіРС паляўніцтвазнавец 
Уладзімір быў прыцягнуты 
да адміністрацыйнай 
адказнасці ў выглядзе штрафу 
ў памеры 2 базавых велічынь. 

Прыведзены выпадак яшчэ раз 
нагадвае - выконвайце правілы 
палявання, Вашы здароўе і 
жыццё ў Вашых руках.

л. антонаў

Паводле інфармацыі прэс-
службы Дзяржінспекцыі 14 
чэрвеня работнікі Гарадоцкай 
міжрайінспекцыі на возеры 
Бараноўскае Віцебскага раёна 
затрымалі траіх жыхароў 
пасёлка Доўжа. Гэтыя жыхары 
забароненай прыладай 
лоўлі - брадніком - незаконна 
вылавілі 182 асобіны розных 
відаў рыб вагой 10 кг. Зараз 
Віцебскі РАУС вырашае 
пытанне аб узбуджэньні 
крымінальнай справы па ч. 2 
арт. 281 Крымінальнага кодэкса 
Рэспублікі Беларусь - незаконная 
здабыча рыбы, якая пацягнула 
прычыненне шкоды ў буйным 

памеры - 84 базавыя велічыні.
Адпаведна дадзенага 

артыкула Крымінальнага 
кодэкса браканьеры мусяць 
або выплаціць штраф, акрамя 
кампенсацыі шкоды ў памеры 12 
800 тыс. рублёў, або па рашэнню 
суда могуць быць пад арыштам 
да 6 месяцаў, або абмежаваны 
або пазбаўлены волі да трох 
гадоў.

т. гаражанка
Ад рэдакцыі. З 26 чэрвеня  

памеры штрафу за шкоду 
прыродзе павялічаны ў тры 
разы. За гэты улоў трэба было 
б заплаціць 38 млн. 400 тысяч 
рублёў.

Работнікі Гарадоцкай міжрайінспекцыі затрымалі ў 
віцебскім раёне трох мясцовых жыхароў і ацанілі 
шкоду прыродзе па 1 млн. 280 тыс. рублёў за кг рыбы.

рыБа сТала 
“залаТой”

Папярэдні матч на сваім полі 
гарадоцкія футбалісты з “Экамол” 
(Аршанскі раён) завяршылі лікам 
4:4. Пры гэтым па ходу матча да 
75-й мінуты “Прамень” вёў 4:1. У 
зусім іншым ключы адбываўся 
матч з “Дынама”, якое ў мінулым 
сезоне двойчы перамагло нашых 
футбалістаў.

З самага пачатку першага 
тайма ішла напружаная барацьба 
з пераменным поспехам. 
Істотным фактарам сустрэчы быў 
моцны вецер супраць якога ў 
першым тайме давялося гуляць 
нашым футбалістам. З-за гэтага 
фактара большай ініцыятывай 
у першым тайме валодалі госці. 
Напрыканцы тайма пасля 
пападання ў бакавую штангу госці 
накіравалі мяч у нашу браму.

Пасля перапынку ініцыятыва 
поўнасцю перайшла на бок 
гаспадароў. Пастаянна ў напрузе 
трымаў абарону лёзненцаў 
Вячэслаў Мочкін.

Актыўна далучаўся да атакі 
Зміцер Шыла. “Дынама” адказвала 
рэдкімі контратакамі.

Сітуацыя змянілася за 15 мінут 
да заканчэння матча, калі ў 
сваёй штрафной рукой сыграў 
абаронца лёзненцаў. Вячэслаў 
Мочкін бездакорна выканаў 
пенальці і давёў лік сваіх забітых 
мячэй у гэтым чэмпіянаце да 
пяці.

Пасля гэтага матч пайшоў, як 
кажуць на сустрэчных атаках. 
Але больш востра атакавалі 
гарадоцкія футбалісты. І за 
тры мінуты да аснаўнога часу 

Вадзім Васільеў, знаходзячыся ў 
штрафной, дакладным ударам 
вывеў наперад “Прамень”.

Апошнія мінуты матча прайшлі 
з ініцыятывай гасцей, але нашы 
футбалісты не дапусцілі памылак 
папярэдняга матча і атрымалі 
валявую перамогу.

Пасля гэтага тура ў “Праменя” 
стала 7 ачкоў, як і ў яшчэ трох 
каманд – “Экамол”, “Полацкгаз”, 
“Азярцы”. На першае месца з 8 
ачкамі выйшаў “Будаўнік” (Сянно), 
які правёў на адну гульню 
больш, чым нашы футбалісты. 
Першыя тры матчы засведчылі, 
што нашы футбалісты могуць на 
роўных спаборнічаць з любой 
камандай першай лігі. І гэта надае 
аптымізм.

леанід гаравы

аТрымалі валявую ПерамоГу
ФК “Прамень” 15 чэрвеня на сваім полі перамог ФК “Дынама” (Лёзна) з лікам 
2:1. Пры гэтым пасля першага тайма лік быў 1:0 на карысць гасцей.
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сВабоду ПалітВяЗНям! Рух у ЕўРоПу

старшыня Еўрапейскага 
савета херман ван Рампей 
сказаў:

«Гэта падзея 
з'яўляецца прызнаннем 
тэрытарыяльнай цэлас-
насці. Будучыя пакаленні 
Малдовы, Украіны і Грузіі 
запомняць гэты дзень. Гэта 
вялікі дзень для Еўропы. 
Расія хай не баіцца, бо гэта 
Пагадненне не скіравана 
супраць яе».

Прэм'ер-міністр грузіі 
іраклій гарыбашвілі ў сваім 
выступе зазначыў:

«Гэта хвалюючы для 
Грузіі дзень. Грузія павінна 
далучыцца да Еўропы і 
забяспечыць сабе мір і 
стабільнасць. Мы прапануем 
партнёрства ў бізнес-сферы, 
мы з'яўляемся прыкладам 
рэалізацыі рэформаў у 
рэгіёне. На працягу гісторыі 
мы падзяляем з Еўропай тыя 
ж каштоўнасці. Наша краіна 
ніколі не губляла сувязі з 
еўрапейскімі каштоўнасцямі, 
нягледзячы на правакацыі.

Грамадзяне Грузіі выбралі 
дэмакратыю. Гэта 
гістарычнае Пагадненне 
ўвасобіць еўрапейскую мару ў 
нашых краінах у рэальнасць».

Прэм'ер-міністр малдовы 
Юрый лянкэ ў сваім выступе 
зазначыў:

«Малдова і ЕС злучаныя 
назаўжды. Прадбачу добрую 
будучыню. Маладая Малдова 
бачыла ўзлёты і падзенні на 
працягу сваёй гісторыі, але 
становішча рэчаў хутка 
змяняецца да лепшага.

У 2009 годзе, з прыходам 
праеўрапейскай ўлады, гэты 
выбар абавязвае нас ісці 
наперад, і ў нас няма права 
на кампрамісы. Трэба стаць 
сябрамі гэтай еўрапейскай 
сям'і. Няма сумненняў у 
гатоўнасці. Сёння асноўныя 
каштоўнасці ЕС праходзяць 
выпрабаванне, нам патрэбна 
ваша падтрымка. Дзякуй 
калегам за тое, што нам 
удалося дайсці да гэтага 
моманту. Для Малдовы 
Еўропа — самы ясны і 

красамоўны вобраз».
кіраўнік Еўрапейскай 

камісіі жазэ мануэл 
барозу дадаў: «Гэта гонар 
для ЕС - падтрымаць 
Грузію, Украіну і Малдову ў 
дэмакратычных працэсах. 
Пагадненне, падпісанае 
сёння, - самы амбіцыйны 
дакумент, калі-небудзь які 
падпіcваецца Еўрасазам. ЕС 
дапаможа краінам укараняць 
рэформы. Гэтыя краіны 
павінны кантактаваць 
з парламентамі і 
грамадствам, каб 
супрацоўніцтва заручылася 
падтрымкай знутры і 
каб гэты працэс стаў 
незваротным. Важна 
змагацца з карупцыяй, мы 
не шукаем эксклюзіўнага 
партнёрства, мы верым у 
дэмакратыю. Гэтыя Дамовы 
— не канчатковая кропка 
ў супрацоўніцтве паміж 
гэтымі краінамі і ЕС, гэта 
пачатак новага сумеснага 
падарожжа».

Reuters.com

Украіна, Грузія, Малдова падпісалі Пагадненне аб асацыяцыі з ЕС.  Парашэнка 
падпісаў пагадненне той самай асадкай, якой не рашыўся януковіч у вільні 
29 лістапада. Цырымонія праходзіла у брусэлі 27 чэрвеня, у ёй бралі ўдзел 
лідары 28 краін ЕС.

«ГэТа вялікі дзень 
для ўсіх краін»

Інфармацыйная вайна, 
якую развязала Расія супраць 
Украіны і ўвогуле супраць 
праеўрапейскіх памкненняў 
былых постсавецкіх 
рэспублік, відавочна зачапіла 
Беларусь. Гэта мякка кажучы, 
улічваючы дамінаванне 
расійскага ТБ у беларускай 
інфармацыйнай прасторы. На 
думку палітолага, намесніка 
старшыні руху «За свабоду» 
Алеся Лагвінца, разумеюць 
гэта і ўлады, якія праз 
дзяржаўныя тэлеканалы і 
друкаваныя СМІ спрабуюць 
трансляваць больш 
узважаную пазіцыю.

- Крышку дзяржаўныя 
медыі штосьці ўжо робяць, 
то бок сітуацыя ўжо не такая 
чорна-белая ў іх асвятленні, 
бо яны загнаныя ў пастку - не 
могуць паўтараць выключна 
тое, што робіцца расійскімі 
медыямі, - распавядае Алесь 
Лагвінец «ЕўраБеларусі». - 
Першае, таму што не такія 
яны ўжо і прафесіяналы ў 
прапагандзе. Другое, гэтая 
прапаганда можа быць 
скіраваная супраць іх. Бо 
ўладам трэба знайсці нейкая 
сваё месца нават у гэтым 
«Русском мире».

Таму такія крокі як 
адкрыццё таго ж помніку 
Альгерду, як усё ж такі пэўнае 
выкарыстанне беларускай 
мовы, як заявы кіраўніка 
Беларусі адносна Ўкраіны 
і дзеянні – прысутнасць 

Лукашэнкі на інаўгурацыі 
ў Кіеве, датэрміновае 
вызваленне Алеся Бяляцкага 
– гэта пэўныя крокі, якія 
паказваюць, што ўладам не 
вельмі камфортна ў такім 
паўнафарматным «Русском 
мире» як яго разумеюць у 
Крамлі. І таму гэтыя крокі 
дыстанцавання ёсць – 
пытанне, як выкарыстаць іх 
на карысць таго, каб у нашым 
грамадстве было большае 
разуменне інтарэсаў Беларусі, 
большае разуменне важнасці 
нацыянальнай згоды.

- Але ці не занадта 
далёка ўвайшла расійская 
прапаганда ў свядомасць 
беларусаў? Грамадства 
радыкальна падзелена 
Майданам і расійскай 
трактоўкай украінскіх 
падзеяў.

- Ёсць пагроза гэтага 
– велізарная, але, мне 
падаецца, не ўсё страчана, 
паколькі, па-першае, 
беларусы наўрад ці хочуць 
ваяваць. А мы бачым, што 
расійская прапаганда – яна 
вельмі агрэсіўная. Так, хутчэй 
за ўсё, беларусы ёсць усё ж 
пасіўнымі ўспрымальнікамі 
прапаганды. Але ў той жа час 
яны маюць пэўны інтарэс – 
яны хочуць парадку, спакою 
і прыстойнасці, каб было па-
людску.

І з гэтага пункту гледзішча – 
і дваццаць год незалежнасці, 
і наша блізкасць да літоўцаў, 

да палякаў, і нашы кантакты 
з імі ўсё ж такі ёсць пэўнай 
зарукай, што справы ў 
Беларусі могуць пайсці 
іншым шляхам. У нас будзе 
свой беларускі шлях, шлях 
рэвалюцыі духу, але калі ён 
наступіць – гэта немагчыма 
прызначыць альбо 
сфармуляваць і зафіксаваць. 
Але ў кожным разе шанцы 
на гэта маюцца – пакуль ёсць 
беларуская дзяржава, пакуль 
ёсць беларусы, якія ганарацца 
тым, што яны беларусы і 
якія хочуць будаваць сваю 
незалежнасць.

- І як беларусам 
рэалізаваць свае жаданні? 
Майдан – наўрад ці 
гэта выбар большасці 
беларусаў.

- Пытанне крытычнай 
масы і супольных дзеянняў. 
Калі людзі будуць мець 
аднолькавую рэакцыю на 
несправядлівыя дзеянні і 
салідарна на гэта рэагаваць. 
Патрэбна кансалідавацца 
беларусам, неабыякавым 
беларусам. Улада сёння 
робіць вельмі мала, 
практычна нічога дзеля таго, 
каб у грамадстве быў дыялог, 
была нацыянальная згода.

Варта пераканаць як 
бальшыню беларусаў, якія 
яшчэ ахопленыя сваёй 
абыякавасцю, так і ўладу, што 
мы – грамадзяне Беларусі 
– маем інтарэс у тым, каб 
размаўляць паміж сабой, 

Агрэсіўнасць расійскай прапаганды, што шалёнымі хвалямі накатвае на беларусаў з экранаў тэлевізараў, цяжка сумяшчаецца з 
традыцыйнымі схільнасцямі беларусаў да спакою, парадку ды прыстойнасці.  

суПрацьсТаяць Толькі нацыянальнай 
кансалідацыяй

 РЭха ПадЗЕй

каб слухаць адзін аднаго. 
І відавочна пратэст – гэта 
права любога грамадзяніна, 
права на мірны пратэст. 

Негвалтоўны супраціў – 
нашмат больш паспяховы, 
чымсьці той, які вядзе да 
велізарных стратаў.

(працяг на стар. 4)

лукашэнку 
сПаТрэБілася 
друГое крыло

З калоніі на электрычку да Мінска Алеся бяляцкага 
везлі на хуткай дапамогі. Трэба разумець, у 
беларускіх уладаў здарыўся востры прыступ 
гуманізму.

Амаль тры гады Мінск 
адфутбольваў патрабаванні 
апазіцыі і Захаду вызваліць 
вядомага праваабаронцу, а 
тут раптам - такая спешка.

Яшчэ раніцай 21 чэрвеня 
кіраўнік закрытай уладамі 
"Вясны" збіраўся на працу ў 
зоне, а ў 15.05 яго - без знаёмай 
па тысячам партрэтаў сівой 
шавялюры, голенага нагала 
- ужо абдымалі на сталічным 
вакзале.

На вызваленне па амністыі 
Бяляцкі, які адбыў амаль дзве 
трэці з чатырох з паловай 
гадоў тэрміну, не спадзяваўся: 
наляпілі парушэнняў. 
Аналітыкі дружна называюць 
рашэнне ўладаў палітычным.

Надышоў час вялікага 
гандлю

Вялікую геапалітычную 
гульню бачыць за гэтым жэстам 
беларускага кіраўніцтва мінскі 
палітолаг Юрый Чавусаў.

У каментары для Naviny.by ён 
правёў паралель з сітуацыяй 
2008 года, калі пасля расійска-

грузінскай вайны «з'явілася 
перспектыва замірэння 
рэжыму з Захадам».

Тады Менск, хоць Масква і 
ціснула, не прызнаў Абхазію 
і Паўднёвую Асецію. Узнікла 
магчымасць прадаць Захаду 
гэтую сваю геапалітычную 
пазіцыю. «Палітвязні сталі 
перашкодай для дасягнення 
нейкіх пагадненняў», - 
адзначае Чавусаў.

У выніку на волю ў жніўні 
2008 года выйшлі Сяргей 
Парсюкевіч, Андрэй Кім і 
Аляксандр Казулін. Пачалася 
адліга ў адносінах з ЕС і ЗША, 
Беларусь атрымала ў разгар 
сусветнага фінансавага 
крызісу 3,5 мільярда даляраў 
крэдыту МВФ.

Цяпер на фоне расейска-
ўкраінскага канфлікту, у якім 
Аляксандр Лукашэнка заняў не 
зусім прарасейскую пазіцыю, 
зноў замаячыла перспектыва 
разблакаваць сапсаваныя па 
выніках выбараў-2010 
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адносіны з Захадам досыць хутка і, у 

прынцыпе, малой крывёю.
Сам Бяляцкі спадзяецца, што яго 

вызваленне - толькі першая ластаўка. 
У спісе палітвязняў на сайце "Вясны" 
- яшчэ сем прозвішчаў, у тым ліку 
экс-кандыдата ў прэзідэнты Мікалая 
Статкевіча.

Чавусаў мяркуе, што беларускае 
кіраўніцтва цяпер аддасць перавагу 
не выкідваць ўсе козыры, а дачакацца 
нейкіх крокаў у адказ Захаду, якія 
сімвалізуюць «рукопожатность» 
Лукашэнка.

Палітвязняў прададуць па 
частках?

Валерый Карбалевіч, эксперт 
аналітычнага цэнтра "Стратэгія" 
(Мінск), таксама заявіў у каментары для 
Naviny.by, што «палітвязняў, магчыма, 
будуць прадаваць па частках».

На думку аналітыка, Мінск будзе 
сачыць за тым, як адрэагуе на 
цяперашняе вызваленне знакамітага 
палітвязня Еўрасаюз. Беларускі бок 
хацеў бы адмены санкцый, адзначае 
суразмоўца, але наўрад ці Брусэль 
пойдзе на такі крок пасля выпуску 
з турмы аднаго толькі Бяляцкага. 
Магчыма, санкцыі для пачатку 
скароцяць.

Чавусаў ж дапускае, што можа быць 
прарыў у адносінах паміж Беларуссю 

і Штатамі. Пасля дыпламатычнай 
вайны вясны 2008 года дыпмісіі 
Беларусі ў Вашынгтоне і ЗША ў Менску 
абяскроўленыя, працуюць без паслоў. 
Афіцыйнаму ж Мінску сёння асабліва 
важна наладзіць адносіны з самай 
магутнай краінай свету.

Чаму ўлады так заварушыліся 
на заходнім кірунку? Палітолагі 
падкрэсліваюць расійскі фактар. 
Бачачы агрэсію Крамля супраць 
Украіны, «Лукашэнка трохі спалохаўся», 
адзначае Карбалевіч.

Уладалюбнаму кіраўніку краіны, якая 
патрапіла ў жорсткую залежнасць 
ад Расіі, трэба пашырыць прастору 
геапалітычнага манеўру. Момант 
спрыяльны тым, што Захаду, таксама 
напалоханаму захопам Крыма, 
выбліскам вялікадзяржаўных амбіцый 
Крамля, цяпер асабліва не да натацый 
па частцы дэмакратыі ў адрас 
«апошняга дыктатара Еўропы» (да уж і 
ці апошняга?).

Заходнікі аддаюць належнае хоць бы 
некаторага дыстанцыяванне Лукашэнкі 
ад Крамля ў ўкраінскім пытанні і, 
як пагаворваюць у дыпламатычных 
кулуарах, гатовыя нават стрымана 
аддзячыць. Вызваленне палітычных 
вязняў дазволіла б зрабіць гэта з 
захаваннем асобы.

Лукашэнка ж мае і яшчэ адзін козыр. 
Ад яго пазіцыі шмат у чым залежыць, 

20 апреля славная телекомпания 
НТВ в программе «Чрезвычайное 
происшествие» показала в эфире 
«жительницу города Краматорска» 
Людмилу Журомскую. Г-жа Журомская 
демонстрировала свой подвал, в 
котором она «в мирное время, в 
21 веке, прячется от бомбежек». 
«Жительница города Краматорска» 
живет в 300 км от него в Запорожской 
области в селе Терпиння. Подвал 
располагается там же, съемки велись 
там же, и мне представляется, что 
корреспонденты НТВ никаким 
образом, даже накушавшись самого 
тяжелого героина, не могли случайно 
перепутать подвал в Краматорске с 
подвалом в селе Терпиння.

Фейк – бог с ним, но вот, что важно: 
каждый день, утром и вечером, 
российские государственные 
телеканалы и примкнувший к ним 
Следственный комитет ездят нам 
по ушам, рассказывая о том, как 
бесчеловечные украинские фашисты 
бомбят собственное население. Этот 
острый приступ гуманизма внезапно 
поразил российские власти, которые 
до сих пор к бомбежкам собственного 
населения (например, в г. Грозный) 
относились весьма равнодушно и 
даже были замечены в расстрелах 
из танков — без особой военной 
надобности — многоэтажных домов 
в Махачкале или Буйнакске по случаю 
нахождения в одной из квартир 
парочки боевиков.

Давайте все-таки определимся и 
поставим точки над i. В бомбежках 
мирного населения во время войны 
виноваты, в первую очередь, те, кто 
начали эту войну. И тем более те, кто 
прикрываются мирным населением.

Представим себе вместо Людмилы 
Журомской жительницу Дрездена, 
которая в феврале 1945 г. дает 
интервью CNN. «Я мирный человек, 
— говорит она. — Я никогда ни в чем 
таком не участвовала, а эти самолеты 
союзников убили 25 тыс. человек в 
моем городе и превратили мой дом 

якім апынецца Еўразійскі эканамічны 
саюз - рэальным геапалітычным блокам 
або бюракратычным утварэннем тыпу 
Саюзнай дзяржавы, адзначае Чавусаў.

Натуральна, Захад не зацікаўлены ў 
першым, моцным варыянце. Лукашэнка 
ж мае багаты вопыт рэдуцыравання 
інтэграцыйных праектаў Крамля.

мінск атрымлівае процівагу і 
грошы

Якая цікавасць беларускага 
афіцыйнага лідэра? Адносная 
нармалізацыя адносінаў з Захадам 
дае магчымасць вярнуцца да 
звыклай палітыцы лавіравання паміж 
цэнтрамі сілы на міжнароднай арэне. 
«Лукашэнка спатрэбілася другое 
крыло», - адзначае Чавусаў.

Далей, для выратавання ад фінансава-
эканамічнага абвалу быў бы вельмі 
дарэчы новы крэдыт МВФ.

Паколькі крэдытная залежнасць 
ад Расеі становіцца пагрозлівай, ужо 
сама дыверсіфікацыя знешняга доўгу 
ўяўляецца дабром. Да таго ж МВФ 
можа даць пазыку на больш гуманных 
умовах і нават, пагаворваюць, 
змякчыць патрабаванні па частцы 
рэформаў.

У цэлым паляпшэнне палітычных 
адносін з Захадам дае сігнал замежным 
банкірам, інвестарам.

Нарэшце, нішто чалавечае не чужа 
замацярэламу за два дзесяцігоддзі ў 

сваім крэсле кіраўніку Беларусі. Было 
бачна, як радаваўся ён нядаўна ў 
Кіеве на інаўгурацыі Пятра Парашэнкі 
магчымасці апынуцца ў адной кампаніі 
з лідэрамі краін ЕС, віцэ-прэзідэнтам 
ЗША. Пахваліўся потым у інтэрв'ю 
сербам: «Прынамсі, са мной ужо 
вітаюцца і размаўляюць».

геапалітыка працуе на 
незалежнасць

Але нават калі выйдуць на волю ўсе 
палітвязні, цудаў збліжэння з Еўропай і 
рашучых рэформаў у краіне не будзе.

«Спадзявацца на паўтор 
лібералізацыі, якая была перад 
выбарамі 2010 года, не варта», - лічыць 
Карбалевіч. Паводле яго прагнозу, 
перад прэзідэнцкімі выбарамі 2015 
года, хутчэй, будуць заціскаць гайкі.

І ўсё ж вызваленне Бяляцкага - рэдкая 
і моцная порцыя пазітыву для тых, хто 
хоча пераменаў у Беларусі. Кропля 
камень точыць. Прыйшоў дзень, калі 
уладам прыпякло - і яны пайшлі на 
саступкі.

Так, рэжым заклапочаны 
самазахаваннем. Але пры гэтым 
адрошчванне другога геапалітычнага 
крыла павышае шанец захаваць 
беларускую незалежнасць, мацней 
завязаўшы яе на інтарэсы буйных 
сусветных гульцоў.

аляксандр класкоўскі
бЕлаПаН

сВабоду ПалітВяЗНям!

в руины». Жалко ее? Конечно. Кто 
виноват в том, что ее город бомбят? 
В первую очередь, Гитлер (и Сталин, 
замечу я). Тот, кто начал Вторую 
мировую войну. Не начал бы Гитлер 
войну... трудно мне себе представить, 
чтобы вот так из ясного неба прилетели 
американцы и разбомбили Дрезден.

Случай Славянска чем-то 
отличается? Увы, да. В худшую 
сторону, потому что много плохого 
можно сказать про Гитлера, но я еще 
не слышала, чтобы немецкие солдаты 
прикрывались мирным немецким 
населением.

Это началось с Палестины и с 
бесстрашных палестинских борцов 
за права человека и за уничтожение 
государства Израиль. Палестинские 
террористы стали систематически 
размещать свои ракеты на крышах 
домов, больниц и пр. Сначала они 
прикрывались мирным населением, 
будучи уверены, что HumanRights-
Watch каждую израильскую ракету, 
поразившую размещенных так 
террористов, запишут в преступления 
израильской военщины против 
мирных женщин и детей, а потом 
— и вовсе перешли к тактике 
максимизации потерь среди 
собственного мирного населения.

Если раньше в истории 
человечества большие сильные 
бородатые самцы вели войну так, 
чтобы максимизировать потери 
противника, то именно в Палестине 
был освоен новый способ ведения 
войны — большие сильные бородатые 
самцы стали вести войну так, чтобы 
максимизировать число трупов 
среди собственных женщин и детей. 
Максимизировать число своих трупов 
всегда легче, чем число чужих, и это 
привело к подлинной революции в 
целях и методах войны (отмечу, что 
без защитников прав человека эта 
новая стратегия войны возникнуть не 
могла).

Именно такую стратегию Россия 
применяет в Славянске, копируя 

палестинских террористов от и до, 
вплоть до совершенно потрясающих 
снимков, на которых вооруженные 
до зубов мужики перебегают улицу, 
держа перед собой двух испуганных 
подростков, мальчика и девочку, 
физически прячась за их худенькими 
телами.

Вопрос: если на крыше жилого 
дома размещен зенитный комплекс, 
кто виноват в том, что этот дом 
обстреливают? Ответ: тот, кто 
разместил комплекс.

Дополнительная подлость тут в 
том, что такой тип войны в принципе 
непременным своим условием требует 
гуманности противника. Гитлеровские 
войска не прикрывались женщинами 
и детьми не потому, что они были такие 
гуманные, а потому, что присутствие 
женщин и детей никак бы особо 
не смутило союзников. Мирными 
жителями прикрываются только в тех 
странах, в которых мирные жители 
имеют значение.

Вы слышали когда-нибудь про теракт 
с захватом заложников в Китае? Ответ 
— нет. Потому что заведомо известно, 
что китайскому правительству на 
заложников наплевать. Вы обратили 
внимание, что после Норд-Оста и 
особенно Беслана теракты с захватом 
заложников в России происходить 
перестали? Потому что после того, 
как в Беслане мы браво пальнули 
по школе из огнемета, даже самому 
тупому террористу стало ясно, что в 
России брать заложников бесполезно. 
Вы слышали когда-нибудь, чтобы где-
нибудь в Африке два племени воевали, 
прикрываясь женщинами и детьми? 
Ха! Это очень глупая стратегия. В 
женщин и детей удобней стрелять.

То есть сам факт того, что в Донецке 
и Луганске террористы прикрываются 
женщинами и детьми показывает 
ровно обратное тому, что пытаются 
доказать российское телевидение и 
Следственный комитет: а именно, что 
украинскому правительству есть дело 
до женщин и детей. Иначе бы — не 

прикрывались.
Давайте сейчас забудем о 

деталях (немаловажных впрочем). 
О том, что рассказы российского 
телеследственного комитета о 
тотальном геноциде города Славянска, 
мягко говоря, преувеличены. О том, 
что размещаемые в сети фотографии 
мертвых детей, убитых кровавой 
украинской военщиной, оказываются, 
как назло, фотографиями 
жертв бомбежек в Сирии или 
обезглавленного в Саудовской 
Аравии педофила. Что видео обстрела 
Славянска украинскими «Градами» 
оказалось обстрелом Цхинвали 
«Градами» российскими 9 августа 
2008 г., что, согласитесь, совсем уже 
особый цинизм: сначала выносили 
из Цхинвали «Градами» грузинские 
войска и при этом заявляли, что это 
грузины обстреливают Цхинвали, а 
потом тот же суп съели по второму 
разу.

Вот очень простая вещь. Если 
Кремль хочет, чтобы украинские 
власти перестали обстреливать 
мирных жителей в Славянске, то ему 
просто надо убрать из Славянска 
своих боевиков. Потому что это не 
украинская «гражданская война», как 
бы нам ни пытались внушить обратное. 
Потому что, как справедливо 
посетовал сам командующий 
боевиками в Славянске, сотрудник СБ 
российского олигарха Константина 
Малофеева Гиркин/Стрелков 
(разместив попутно в собственном 
блоге фото БТР, горевшего 25 лет назад 
на площади Тяньаньмэнь, в качестве 
фотосвидетельства собственных 
побед над украинскими фашистами), 
местный народ воевать не хочет.

Без российского оружия, 
российских (или Януковича) денег и 
российских боевиков, безнаказанно 
пересекающих российско-
украинскую границу, все бы кончилось 
в три дня.

Юлия латынина
ej.ru

 Расійска-ўкРаіНскі каНфлікт

«Без российскоГо оружия, денеГ и Боевиков…»
Если на крыше жилого дома размещен зенитный комплекс, кто виноват в том, что этот дом обстреливают?


